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• Dlaczego nie ma jeszcze zawiadomień o podatku od nieruchomości na 2025 rok 

• Nowy przebieg Nadwiślanki – podpisano umowę na opracowanie koncepcji DW 801

• 22 marca w Józefowie finał XVIII Ogólnopolskiej Olimpiady Kreatywności (DI) 

• Józefów i Otwock wspólnie wyremontują zabytkowy most kolejki wąskotorowej
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XV sesja Rady Miasta 
28 lutego odbyła się XV sesja Rady Miasta Józefowa. Radni przyjęli szereg 
uchwał, m.in. w sprawie pomocy finansowej powiatowi otwockiemu, która 
umożliwi realizację inwestycji zaplanowanych we współpracy obydwu samo-
rządów. Zdecydowano także o sprzedaży kilku działek miejskich – głównie pod 
budownictwo jednorodzinne.

Radni jednogłośnie 12 głosami „za” 
przyjęli na początku sesji uchwałę 
w sprawie zmian w budżecie na rok 
2025. W konsekwencji dochody bu-
dżetu zwiększą się ogółem o 73 989 zł. 
W zakresie dochodów majątkowych 
będzie to zwiększenie o 75 000 zł, 
a dochodów bieżących – zmniejszenie 
o ok. 1010 zł. Zwiększenie dochodów 
majątkowych związane jest z realiza-
cją programu „Mazowsze bez smogu” 
z udziałem środków europejskich.

Planowane wydatki zwiększą się 
ogółem o 630 373 zł – wydatki bieżące 
o 83 873 zł, a majątkowe o 546 500 zł. 
Na te ostatnie złożą się m.in. inwesty-
cje realizowane wspólnie z powiatem 
otwockim. Ponadto są to:

– zwiększenie o 20 tys. zł zadania – 
budowa sali gimnastycznej przy Szko-
le Podstawowej nr 2 (wykonanie wen-
tylacji mechanicznej w sanitariatach),

– zwiększenie o 20 tys. zł zadania 
– budowa sieci wodno-kanalizacyjnej 
w ul. Botanicznej (odcinek Rodziewi-
czówny-Budziszewskiej),

– zwiększenie o 20 tys. zł zadania 
– budowa sieci wodno-kanalizacyjnej 
w ul. Łąkowej (Rodziewiczówny-Bu-
dziszewskiej) oraz Muzycznej (Łąko-
wa-Budziszewskiej).

Rada zdecydowała także o kolej-
nej pomocy dla otwockiego szpitala 
powiatowego przy ul. Batorego, prze-
znaczając 4 tys. zł na dofinansowanie 
zakupu źródła światła LED. Będzie 
to zakup współfinansowany przez 
wszystkie gminy powiatu otwockiego.

Wspólne inwestycje z powiatem
Konsekwentnie do wprowadzonych 

zmian w uchwale budżetowej rada 
przyjęła uchwały w sprawie udzielenia 

powiatowi otwockiemu pomocy finan-
sowej i rzeczowej. Dzięki temu powiat 
będzie mógł rozpocząć inwestycje, na 
które zapisał środki również w swoim 
budżecie na rok 2025. Józefów pomo-
że w realizacji:
– poprawy odwodnienia w ul. Mar-

szałka Józefa Piłsudskiego (pomoc 
finansowa – 250 tys. zł),

– budowy chodnika przy ul. Marszał-
ka Piłsudskiego do przystanku au-
tobusowego Jarosławska (pomoc fi-
nansowa – 30 tys. zł),

– doświetlenia przejść dla pieszych na 
ulicach Wyszyńskiego przy Sienkie-
wicza, Granicznej przy Jachowicza 
oraz Granicznej przy Lisiej (pomoc 
finansowa – 52,5 tys. zł),

– przebudowy ul. Skorupki w celu po-
łączenia nawierzchni jezdni ul. Sko-
rupki z jezdnią drogi powiatowej – 
ul. Graniczną w Józefowie (pomoc 
rzeczowa o wartości 75 tys. zł).

Na wszystkie zadania radni zgodzili 
się jednomyślnie.

Pozyskujemy środki na inwestycje
Rada przyjęła również na sesji kil-

ka uchwał zezwalających miastu na 
sprzedaż nieruchomości gruntowych: 
– dwóch działek przy ul. Żołędzio-

wej o łącznej wielkości 645 m² – na 
obszarze przeznaczonym w miej-
scowym planie zagospodarowa-
nia przestrzennego pod zabudowę 
mieszkaniową jednorodzinną,

– trzech działek przy ul. Polnej o po-
wierzchniach 1504, 1662 i 1511 m² – 
na terenie leśnym z dopuszczeniem 
zabudowy mieszkaniowej jednoro-
dzinnej,

– dwóch działek przy ul. Wiązowskiej 
o powierzchniach 1502 i 1828 m² – 

na terenie leśnym z dopuszczeniem 
zabudowy mieszkaniowej jednoro-
dzinnej,

– dwóch działek przy ul. Słonecznej 
o łącznej powierzchni 665 m² – 
zgodnie z miejscowym planem pod 
zabudowę mieszkaniową jednoro-
dzinną i usługi,

– działki przy ul. Orzeszkowej o po-
wierzchni 23 m² (ze względu na 
wymiar nie może być zagospodaro-
wana w inny sposób niż tylko jako 
uzupełnienie jednej z przyległych 
działek),

– działki przy ul. Rejtana o powierzch-
ni 1609 m² – na terenie lasów z do-
puszczeniem zabudowy mieszka-
niowej jednorodzinnej,

– trzech działek przy ul. Jarosławskiej 
o powierzchniach 504, 903 i 47 m² 
– (działki nie mogą być zagospoda-
rowane w inny sposób niż tylko jako 
uzupełnienie jednej z przyległych 
działek, ponieważ nie posiadają do-
stępu do drogi publicznej),

– dwóch działek przy ul. Jarosław-
skiej o łącznej powierzchni 341 m² 
– (również nie mogą być zagospoda-
rowane w inny sposób niż tylko jako 
uzupełnienie jednej z przyległych 
działek, ponieważ nie posiadają do-
stępu do drogi publicznej),

– działki przy ul. Lelewela o po-
wierzchni 426 m² – ze względu na 
zapisy miejscowego planu nie może 
ona być zagospodarowana jako od-
rębna nieruchomość, może za to być 
sprzedana na poprawę warunków 
zagospodarowania nieruchomości 
przyległej.
Radni przyjęli powyższe uchwały 

większością głosów. Aktualną war-
tość działek wyceni uprawniony rze-
czoznawca.

Radni zdecydowali też o zakupie 
do zasobu nieruchomości miasta Jó-
zefowa prawa własności dwóch nieru-
chomości lokalowych, usytuowanych 
w parterowym budynku wielorodzin-
nym położonym przy ul. Piaskowej. 
Budynek, konstrukcji drewnianej, 
docelowo przeznaczony jest do roz-
biórki, a teren nieruchomości wraz 

Dyżury radnych 
Przewodnicząca Rady Miasta Anna Masik oraz wiceprzewodnicząca Rady Miasta Urszula Zielińska przyjmują interesantów 
w czwartki w godz. 16.30–17.00 po uprzednim umówieniu.
Damian Podolski 24 marca, Paweł Sędek 31 marca, Mirosław Sierpiński 7 kwietnia, Izabela Szczeblewska 14 kwietnia, Jakub Baj-
tler 28 kwietnia, Mariusz Batorski 5 maja, Aleksander Horbik 12 maja  w godz. 16.30–17.00. Terminy spotkań prosimy konsulto-
wać telefonicznie: 22 779 00 27.
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z ościennymi działkami należącymi 
do miasta przeznaczony będzie do za-
inwestowania. Zgodnie z miejscowym 
planem nieruchomość znajduje się na 
obszarze zabudowy mieszkaniowej 
jednorodzinnej na działkach zadrze-
wionych z dopuszczeniem zabudowy 
wielorodzinnej. Uchwałę przyjęto jed-
nogłośnie.

Rowerem przez trzy miasta
Wiosną powróci na nasze ulice ro-

wer miejski. To świetna wiadomość 
dla miłośników dwóch kółek, którzy 
będą mogli korzystać z jednolitego 
systemu rowerów w Józefowie oraz 
Warszawie i Otwocku. Wszystko za 
sprawą porozumienia pomiędzy na-
szym miastem, Miastem Stołecznym 
Warszawa, miastem Otwockiem oraz 
spółkami Nextbike Polska S.A. i Ne-
xtbike GZM, dotyczącego współpra-
cy w zakresie integracji systemów 
Publicznego Roweru w Józefowie, 
Warszawskiego Roweru Publicznego 
oraz Otwockiego Roweru Miejskiego. 
Dzięki temu mieszkańcy zyskają al-
ternatywę dla samochodów czy ko-
munikacji publicznej. Przy okazji tej 
uchwały burmistrz Marek Banaszek 
poinformował, że w tegorocznej edycji 
powstaną u nas dwie nowe stacje ro-
werów – w lokalizacjach, które użyt-
kownicy wskazali jako najbardziej 
potrzebne. Będzie to m.in. teren przy 
ICSiR oraz stacja przy ul. Polnej w re-
jonie ulicy Piaskowej. Radni przyjęli 
uchwałę o współpracy pomiędzy sa-
morządami.

Pomoc społeczna
Rada Miasta jednogłośne przyjęła 

też kilka uchwał dotyczących szeroko 
pojętej pomocy społecznej:
– w sprawie przyjęcia programu osło-

nowego „Korpus Wsparcia Senio-
rów” na rok 2025 – adresatami pro-
gramu są seniorzy w wieku 60 lat 
i więcej, mieszkańcy Józefowa, któ-
rzy mają problemy z samodzielnym 
funkcjonowaniem ze względu na 
wiek lub stan zdrowia, pozbawieni 
pomocy bliskich. Osoby zakwalifi-
kowane do programu otrzymają mo-
nitorujące czynności życiowe tzw. 
opaski bezpieczeństwa. Realizacja 
tych działań będzie finansowana 
z budżetu miasta (20%) oraz dotacji 
celowej budżetu państwa w ramach 
programu „Korpus Wsparcia Senio-
rów” na rok 2025 (80%),

– w sprawie przystąpienia miasta Jó-
zefowa do realizacji programu Mi-
nisterstwa Rodziny, Pracy i Polityki 
Społecznej „Opieka wytchnienio-
wa” – edycja 2025. Program skie-
rowany jest do opiekunów sprawu-
jących bezpośrednią opiekę nad 
osobami z niepełnosprawnościami: 
dzieckiem od 2. do 16. roku życia 
z orzeczeniem o niepełnosprawno-
ści lub osobą posiadającą orzeczenie 
o znacznym stopniu niepełnospraw-
ności. Jest to czasowe odciążenie od 
codziennych obowiązków, zapew-
nienie czasu na odpoczynek i re-
generację. Usługi opieki wytchnie-
niowej świadczone będą w formie 
pobytu dziennego w miejscu za-

mieszkania osoby z niepełnospraw-
nością,

– w sprawie przystąpienia miasta Jó-
zefowa do realizacji programu Mi-
nisterstwa Rodziny, Pracy i Polityki 
Społecznej „Asystent osobisty oso-
by z niepełnosprawnością” – edy-
cja 2025. Program skierowany jest 
do osób z niepełnosprawnościami, 
a jego celem jest poprawa dostępno-
ści do usług asystencji osobistej, tj. 
wsparcia w wykonywaniu codzien-
nych czynności oraz funkcjonowa-
niu w życiu społecznym,

– zmieniającą uchwałę w sprawie 
szczegółowych zasad przyznawania 
i ponoszenia odpłatności za usługi 
opiekuńcze i specjalistyczne usługi 
opiekuńcze, z wyłączeniem specja-
listycznych usług opiekuńczych dla 
osób z zaburzeniami psychicznymi. 
Zmiana dotyczy wysokości kosztu 
jednej godziny tego typu usług (bę-
dzie to 59 zł).

Ponadto rada przyjęła m.in. uchwa-
łę w sprawie ustalenia trybu udziela-
nia, rozliczania a także przeprowadza-
nia kontroli prawidłowości pobrania 
i wykorzystania dotacji udzielonych 
z budżetu miasta Józefowa dla pu-
blicznych i niepublicznych szkół i pla-
cówek wychowania przedszkolnego, 
prowadzonych przez osoby fizyczne 
i osoby prawne niebędące jednost-
kami samorządu terytorialnego oraz 
uchwałę w sprawie miejscowego pla-
nu zagospodarowania przestrzennego 
„Motgum”. 

SAW

Nowy przebieg Nadwiślanki 
W czwartek 6 marca podpisano umowę na opracowanie koncepcji drogi na 
terenie m.st. Warszawy i gminy Józefów – powstanie nowy, około pięcioki-
lometrowy odcinek drogi wojewódzkiej nr 801. Dzięki temu mieszkańcy Jó-
zefowa mają zyskać nie tylko nową i wygodną drogę, ale przede wszystkim 
bezpieczeństwo na tym jakże ruchliwym odcinku Nadwiślanki.

Na swoim profilu na Facebooku 
burmistrz Marek Banaszek przeka-
zał „Wielkie podziękowanie za zaan-
gażowanie w kluczowy dla poprawy 
bezpieczeństwa i skomunikowania 
z Warszawą projekt dla: Marszałka 
Województwa Mazowieckiego Adama 
Struzika, Anny Brzezińskiej – Człon-
kini Zarządu Województwa Mazo-

wieckiego, Piotra Kandyby – Posła na 
Sejm RP, Bożeny Żelazowskiej – Po-
słanki na Sejm RP, Dyrektora MZDW 
Grzegorza Obłękowskiego. Dzisiejsza 
uroczystość nie byłaby możliwa bez 
zaangażowania Prezydenta Warszawy 
Rafała Trzaskowskiego”.

Koncepcję budowy drogi opracuje 
biuro projektowe Promost Consulting 

Sp. z o.o. sp.k. z Rzeszowa. W ramach 
zamówienia wykonawca zobowiąza-
ny jest zaprezentować kilka warian-
tów przebiegu trasy. W tym wariantu 
przedstawiającego budowę nowej dro-
gi szybkiego ruchu, zgodnie z obowią-
zującymi planami zagospodarowania 
przestrzennego Warszawy i Józefowa, 
a także wariantu rozbudowy istnie-
jącej DW 801. Musi on uwzględniać 
m.in. budowę nowych jezdni ze skrzy-
żowaniami, infrastruktury pieszo-ro-
werowej i zatoczek autobusowych. We 
wszystkich wariantach zostanie prze-
analizowana możliwość wyznaczenia 
buspasów. Prace mają potrwać dwa 
lata. Samorząd Mazowsza przeznaczy 
na tę inwestycję 1,6 mln zł. KM

3PISMO SAMORZĄDOWE  
Nr 3 (371) Marzec 2025



SAMOR Z ĄD

5

Spotkanie z zarządem powiatu otwockiego

Jakie są zadania powiatu 
21 lutego radni naszego miasta spotkali się z przedstawicielami zarządu po-
wiatu otwockiego. Samorządowcy rozmawiali m.in. o inwestycjach na terenie 
Józefowa, czystości i porządku na drogach i chodnikach powiatowych, a także 
wspólnych problemach, w tym kwestii dzików.

Na zaproszenie przewodniczącej 
Anny Masik na posiedzenie połączo-
nych komisji Rady Miasta Józefowa 
przybyli Tomasz Laskus – starosta 
otwocki, Paweł Walo – członek zarządu 
powiatu otwockiego, Krystyna Olesiń-
ska – sekretarz powiatu, Paweł Grzy-
bowski – dyrektor Zarządu Dróg Po-
wiatowych, a także Małgorzata Boruc 
– główny specjalista w wydziale archi-
tektury i budownictwa. Celem było 
omówienie współpracy miasta ze sta-
rostwem w kilku kluczowych obsza-
rach. Starosta Tomasz Laskus pod-
kreślił: – Cieszy mnie to zaproszenie, 
ponieważ starostwo ma być jednostką, 
która uzupełnia działania gmin, wy-
pracowuje porozumienia, wspólne roz-
wiązania i koncepcje, które są akcepto-
walne dla gmin oraz powiatu.

Inwestycje powiatu na terenie 
Józefowa w 2025 roku

Jednym z głównym tematów pod-
jętych na spotkaniu były planowa-
ne na rok 2025 inwestycje. Zasada, 
którą przyjął obecny zarząd powiatu 
przy planowaniu inwestycji i kształto-
waniu budżetu na rok kalendarzowy 
opiera się na wspólnym z gminą usta-
leniu, na jakich działaniach gminie 
najbardziej zależy. Ważnym elemen-
tem jest także przyjęcie współfinan-
sowania tych inwestycji, np. w pro-
porcjach 50/50. – Im większy wkład 

z gmin, tym możemy zrobić więcej – 
mówił podczas komisji Laskus. Jak 
podkreślił, sytuacja Józefowa jest 
w tym roku specyficzna, bowiem pla-
ny PKP związane z budową trzeciego 
i czwartego toru przewidują też dzia-
łania w obszarze odcinków głównych 
dróg powiatowych. Mało sensowne 
byłoby zatem inwestowanie w te drogi 
w najbliższym czasie. Wobec tego zo-
stała wypracowana koncepcja, która 
zakłada, że największe dofinansowa-
nie ze strony powiatu dotyczyć bę-
dzie remontu tzw. mostu kolejkowego 
na rzece Świder, łączącego Józefów 
z Otwockiem. Na taką pomoc finan-
sową dla miasta powiat przeznaczy 
1,5 mln zł. – Nie jest to stricte zada-
nie powiatu, ale w ten sposób wspo-
magamy gminę, bo jest to inwestycja 
potrzebna, której sensowność widzą 
zarówno radni, jak i burmistrz Józefo-
wa – skomentował starosta Laskus. 
Przewodnicząca rady Anna Masik 
podsumowała: – Jest to odpowiednie 
posunięcie, bo ponoszenie nakładów 
remontowych na ulice Sikorskiego 
i Piłsudskiego obecnie nie jest zasad-
ne z uwagi planowane roboty przy mo-
dernizacji linii kolejowej.

Wspólna komunikacja do Warszawy
Ważnym tematem dla mieszkań-

ców Józefowa jest również kwestia 
szybkiego dojazdu do i z Warszawy. 
Miasto jest członkiem związku Otwoc-
kie Przewozy Gminno-Powiatowe 
– w związku z tym radni zgłosili po-
trzebę uruchomienia autobusu, który 
dojeżdżałby do stacji metra w Warsza-
wie (np. Imielin), ale jeździł przy to-
rach, zabierając mieszkańców z cen-
trum Józefowa. Odniósł się do tego 
członek zarządu powiatu Paweł Walo 
tłumacząc, że ze względu na źródła 
finansowania jest to kwestia decyzji 
Rady Miasta Józefowa. – Komunikacja 
Związku Powiatowo-Gminnego jest fi-
nansowana przez gminy, my jesteśmy 
tylko organizatorem tych przejazdów. 
Jeśli gminy chcą uruchomić jakąś li-

nię, to muszą znaleźć na to środki – 
mówił Walo. Związek pozyskuje też 
środki z tzw. funduszu autobusowe-
go, ale jest to jedynie częściowe dofi-
nansowanie do funkcjonowania tych 
linii. Przewodnicząca rady Anna Ma-
sik zapowiedziała analizę tej kwestii 
i ewentualny powrót do tematu przy 
konstruowaniu budżetu na rok 2026. 

Planowanie przestrzenne
Józefowscy radni przedstawili za-

rządowi powiatu również kilka wąt-
pliwości dotyczących decyzji nadzoru 
budowalnego w zakresie inwestycji re-
alizowanych w Józefowie. Poskutko-
wało to deklaracją Pawła Walo do go-
towości analizy pod kątem zgodności 
z prawem, w tym miejscowymi plana-
mi zagospodarowania przestrzenne-
go konkretnych, zgłaszanych przy-
padków. – Przepisy bywają niejasne 
i pojawiąjące się błędy są zazwyczaj 
wynikiem natłoku regulacji, które się 
zmieniają i pewne kwestie interpretują 
w sposób niedosłowny – mówił Walo. 
Jak dodała Małgorzata Boruc, plany 
miejscowe uchwalane w Józefowie są 
jednak dobrze przygotowane i stosun-
kowo szczegółowe, większych proble-
mów z ich interpretacją nie ma.

Radni zapytali także o należący do 
powiatu teren dawnego zakładu pielę-
gnacyjno-opiekuńczego przy ul. Sien-
kiewicza. Starosta Tomasz Laskus 
poinformował, że nie zapadły w tej 
sprawie jeszcze decyzje. Burmistrz 
Marek Banaszek przypomniał, że 
wystosował do władz powiatu pismo, 
w którym wnioskuje o rozważenie 
przekazania tej działki miastu Józe-
fów, które zobowiązuje się do godnego 
jej zagospodarowania.

Dbałość o drogi powiatowe
Józefowskie drogi powiatowe są 

jednymi z najbardziej obciążanych 
komunikacyjnie, bo stanowią główne 
szlaki komunikacyjne do i z Warsza-
wy dla mieszkańców całego powiatu. 
Ważnym punktem dyskusji był zatem 
stan tych dróg, w tym ich czystość 
i utrzymanie. Mieszkańcy niejedno-
krotnie skarżą się nie tylko na brak 
czystości na reprezentacyjnych ar-
teriach miasta, ale też na niebezpie-
czeństwa związane np. z ruchomymi 
lub wybrakowanymi fragmentami 
chodników. Dodatkową kwestią jest 
odśnieżanie. – Drogami powiatowymi 
na terenie naszego miasta przejeżdża 

Inwestycje na terenie Józefowa wpisane 
do uchwały budżetowej powiatu 
otwockiego:
–  poprawa bezpieczeństwa na 

przejściach dla pieszych na 
ul. Wyszyńskiego przy Sienkiewicza 
i Granicznej przy Jachowicza,

–  projekt drogi dla rowerów przy ul. 3 Maja,
–  budowa chodnika przy ul. Piłsudskiego 

do przystanku autobusowego 
Jarosławska 02,

–  poprawa odwodnienia w ul. Piłsudskiego,
–  dofinansowanie do remontu mostu dla 

pieszych na rzece Świder.
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Podatek od nieruchomości od osób fizycznych – ważne informacje

Modernizacja ewidencji gruntów 
Czemu Urząd Miasta Józefowa nie przesłał jeszcze decyzji ustalającej wymiar podatku od nieruchomości na 2025 rok? 
Nie przesłał – bowiem od kilku tygodni trwa akcja wprowadzania danych dotyczących gruntów i budynków, które 
urząd otrzymał od starostwa powiatowego w Otwocku. Zmian jest kilkanaście tysięcy.

90 proc. wszystkich mieszkańców po-
wiatu, stąd wielka prośba o to, by le-
piej zadbać o ich utrzymanie – mówił 
burmistrz Marek Banaszek podkre-
ślając: – My w miarę możliwości włą-
czamy się w te działania, ale w pierw-
szej kolejności musimy zajmować się 
drogami gminnymi. Jako problem 
wskazano również unoszone przez 
korzenie drzew płytki chodnikowe – 
przy ulicach Piłsudskiego, Sikorskie-
go, 3 Maja i innych. Chodnik z ubyt-
kami stwarza zagrożenie dla pieszych 
i rowerzystów, wpływa też na pogor-
szenie estetyki głównych dróg w mie-
ście. W związku z tym padła prośba 
do ZDP o naprawę tych ciągów, sta-
nowiących wizytówkę miasta i powia-
tu. Głos w tej sprawie zabrał dyrektor 
ZDP Paweł Grzybowski: – Do sprawy 
trzeba podejść kompleksowo. Chodni-
ki mają już swoje lata i nie da się ich 

„połatać” miejscowo. Niestety wymaga 
to pokaźnych nakładów. Przy ulicach 
Piłsudskiego i Sikorskiego ze względu 
na budowę torów nie będziemy teraz 
prowadzić inwestycji, przy 3 Maja zaś 
będziemy projektować drogę dla rowe-
rów i w tym zadaniu zawierać się bę-
dzie także poprawa nawierzchni chod-
ników. Dyrektor zapewnił jednak, że 
w miejscach, które tego wymagają, 
ZDP podejmie działania naprawcze.

Pozostałe tematy
Oprócz powyższych poruszono 

jeszcze kwestię m.in. modernizacji 
Ewidencji Gruntów i Budynków. W jej 
wyniku mieszkańcy Józefowa otrzy-
mali informację o wymiarach swoich 
nieruchomości i nierzadko wymiary 
te są inne niż wcześniej. Starosta To-
masz Laskus wyjaśnił, że procedura 
takiej modernizacji jest ściśle określo-

na, a wyniki są efektem skomplikowa-
nych procedur geodezyjnych. Służy 
to uaktualnieniu danych w Ewiden-
cji Gruntów i Budynków, bowiem na 
przestrzeni lat stosowano różne tech-
niki pomiarowe i ścieżki pozyskiwania 
danych, zmieniały się także przepisy 
i wymagania dotyczące prowadzenia 
i gromadzenia danych tej ewidencji.

Na spotkaniu nie mogło zabraknąć 
tematu dzików, wobec których w obec-
nym stanie prawnym obydwa samo-
rządy są bezradne. Starosta powtórzył 
wyjaśnienia, że w obecnym stanie 
prawnym nie ma możliwości sfinanso-
wania rozwiązania problemu nadmia-
ru dzików przez jednostki samorządu, 
jakim jest powiat lub gmina.

Spotkanie przedstawicieli Józefowa 
i starostwa powiatowego, jak zapew-
niają strony, było pierwszym, ale za-
powiadają się kolejne. 

SAW

Wydział Geodezji i Kartografii Staro-
stwa Powiatowego w Otwocku w 2024 
roku przeprowadził modernizację 
ewidencji gruntów i budynków. Zo-
stała ona przeprowadzona w oparciu 
o przepisy Prawa geodezyjnego i kar-
tograficznego. Modernizacja ewidencji 
może skutkować zmianą oznaczenia 
(numeracji działek), powierzchni dzia-
łek, powierzchni i oznaczenia użytków 
gruntowych, ujawnieniem bądź wy-
kreśleniem budynków, lokali, a także 
zmianą ich danych technicznych.

Zakres prac objętych modernizacją 
w Józefowie nie przewidywał pomia-
ru działek ewidencyjnych. Obejmował 
m.in. analizę rozbieżności i doprowa-
dzenie do zgodności powierzchni dzia-
łek ewidencyjnych wykazanych w ba-
zie graficznej i opisowej prowadzonej 
ewidencji gruntów i budynków. W wy-
niku przeprowadzonych prac przebieg 
granic działek ewidencyjnych nie uległ 
zmianie. Część podatników ma utrzy-
maną powierzchnię gruntów, jednak 
większość ma ją zmienioną. Zdarzają 
się zmiany klasyfikacji gruntów.

Pracownicy Referatu Wymiaru 
i Kontroli Podatkowej są zobowiąza-
ni do wprowadzenia otrzymanych ze 
starostwa powiatowego zmian w ewi-
dencji gruntów i budynków. Udział 
właścicieli w tej czynności jest nie-
zbędny. Stąd apel referatu o telefo-
niczny lub osobisty kontakt w celu 
uzyskania informacji o zaistnia-
łych zmianach lub ich braku. Moż-

na to zrobić osobiście w pokoju nr 3 
w budynku Urzędu Miasta Józefowa 
lub telefonicznie: 22 779 00 32 oraz 
22 779 00 56.

W związku z powyższym decyzje 
podatkowe dla osób fizycznych na 
rok 2025 zostaną wystawione dopiero 
w II połowie 2025 r. Termin płatno-
ści podatku będzie wynosił 14 dni od 
daty doręczenia decyzji. UM

fo
t. 

B.
Z.
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1951. Most kolejki wąskotorowej. Z kolekcji Iwony 
Rycelskiej.

Latem wokół mostu 
tętni życie – otwocka 
plaża miejska oferuje 
weekendowe atrakcje: 
piasek, estradę, je-
dzenie i picie, po józe-
fowskiej stronie park 
rekreacyjny kusi nie 
tylko dzieci i młodzież, 
jest też gdzie zapar-
kować. Pod mostem 
można się wykąpać, 
jest miejsce, gdzie da 
się nawet skoczyć do 
wody, choć tej praktyki 
nie polecamy ze wzglę-
dów bezpieczeństwa.

Bez mostu byłoby fa-
talnie, jego stan pozo-
stawia jednak wiele do 
życzenia, nic dziwnego 
– ma swoje lata.

Dawniej kolejkowy, 
samochodowy – dzisiaj 
pieszo-rowerowy

Kolejka wąskoto-
rowa z Jabłonny do 
Karczewa powstawała 
etapami: w 1899 roku 
ukończono odcinek 
północny z Jabłonny 
do Mostu Kierbedzia 
w Warszawie, w 1901 
roku uruchomiono 
kolejkę na trasie do Wawra. Ostat-
ni, południowy odcinek z niemałymi 
trudnościami budowano w latach 
1910–1914. Wtedy powstał nasz most 
nad Świdrem – sześcioprzęsłowa kon-
strukcja żelbetowa była w tamtym 
czasie bardzo nowoczesna. 16 kwiet-
nia 1914 roku nastąpiło uroczyste 
otwarcie odcinka Wawer-Karczew 
i most zaczął swą codzienną służbę. 

W 1952 roku zamknięto ruch wą-
skotorówki z Warszawy do Otwocka, 
a most na lata stał się wąskim – dro-

gowym. Wreszcie, kiedy jego wytrzy-
małość stała się problematyczna, po-
stawiono słupki, które zablokowały 
wjazd samochodom i został przepra-
wą pieszo-rowerową.

Czas zadbać o leciwego 
świadka historii

Przez wiele lat most był trochę bez-
pański. Nie istnieje już Towarzystwo 
Warszawskich Kolejek Podjazdowych, 

które wykupiło grunty i wybudowało 
infrastrukturę kolejkową. Wody Pol-
skie nie zawiadują naszym mostem, 
bo nie prowadzi przezeń żadna droga 
powiatowa czy wojewódzka. Spoty-
kają się na nim wyłącznie dwie dro-
gi gminne, stąd odpowiedzialność za 
stan mostu i jego eksploatację pono-
sić muszą oba miasta. 

W czerwcu 2022 roku Powiato-
wy Inspektor Nadzoru Budowlanego 
wezwał miasta Otwock i Józefów do 

złożenia projektu 
remontu mostu. 
Projekt został wy-
konany, w styczniu 
2024 r. nakazano 
obu miastom jego 
realizację. W trak-
cie kontaktów ro-
boczych gminy 
ustaliły, że gminą 
wiodącą w zakre-
sie robót budow-
lanych zostanie 
miasto Otwock, 
a miasto Józefów 
będzie uczestni-
czyło w kosztach 
wykonania remon-
tu w wysokości 
50% jego wartości.

Kosztorys na 
roboty budow-
lane z listopada 
2023 roku opiewa 
na kwotę około 
7 mln zł brutto. 
Uwzględniając nie-
zbędne nadzory 
oraz rezerwę obie 
gminy zabezpie-
czają łącznie na 
ten cel 9 mln zł 
(po 4,5 mln każda 
z gmin). 

To spora kwo-
ta, ale założeniem 

projektowym jest przywrócenie pra-
widłowego stanu technicznego oraz 
pierwotnego wyglądu, a wszystko to 
zgodnie z obecnie obowiązującymi 
przepisami. 

Ze względu na walory estetyczne 
i wartość techniczną mostu, mimo 
braku formalnego wpisu do rejestru 
zabytków zdecydowano się na remont 
zachowawczy. Koszty muszą ponieść 
gminy, w przypadku tej inwestycji 
możliwości dofinansowania są nie-
stety niewielkie.

DAWNO TEMU W JÓZEFOWIE – Z ARCHIWUM C ATL

Zabytkowy most łączy 
Zarówno mieszkańcy Józefowa i Otwocka jak przyjezdni turyści i spacero-
wicze – wszyscy lubimy most, po którym jeździła kiedyś kolejka wąskoto-
rowa. Ponad wodami Świdra łączy Józefów z dawną osadą Świder, należą-
cą dzisiaj do Otwocka. Z przeprawy korzystamy przez okrągły rok. A zimą 
most jest wręcz niezbędny, trudno bowiem przekroczyć rzekę w bród, 
a przecież o każdej porze roku spacery piesze i rowerowe są równie cieka-
we po obu stronach krętego Świdra.
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CATL – to szansa na ocalenie naszych wspomnień od zapomnienia. Dzięki programowi Fundacji Ośrodka 
KARTA mamy szansę na zachowanie pamiątek dla przyszłych pokoleń. Proszę zadzwonić lub przyjść oso-
biście do biblioteki. Wykonamy cyfrową kopię dokumentu lub fotografii, u Państwa nadal będzie oryginał, 
a w archiwum społecznym kopia. Zapraszamy do opowiedzenia swojej historii. To Państwo tworzycie spo-
łeczne archiwum historyczne naszego miasta. 

Cyfrowe Archiwum Tradycji Lokalnej Miejska Biblioteka Publiczna w Józefowie  
– Anna Sobota, tel. 22 789 23 63, czytelnia@biblioteka.jozefow.pl

Prace powinny 
rozpocząć się w tym 
roku, ale dobrze bę-
dzie, jeśli uda się 
ogłosić przetarg je-
sienią. Cały proces 
muszą przeprowa-
dzić obie gminy, 
wymaga to nego-
cjacji. Trzeba też 
uregulować sprawy 
prawne oraz dzia-
łać w porozumieniu 
z szeregiem różnych 
instytucji – choćby 
dlatego, że budowa 
będzie się odbywać 
na terenie rezer-
watu, a to niesie ze 
sobą różne ograni-
czenia.

Tymczasem z na-
dejściem wiosny 
cieszmy się mostem 
w obecnym stanie. 
Ma już 111 lat i cho-
ciaż poczeka na re-
mont jeszcze trochę, 
to możemy być spo-
kojni, że zaplanowa-
no uratowanie za-
bytkowego obiektu. 
Prawdopodobnie jest 
to jedna z najstar-
szych żelbetowych 
budowli tego typu na 
Mazowszu.

LGD

1950. Nad Świdrem, most kolejki wąskotorowej. Z kolekcji Haliny Mazur z d. Firląg. 

Lata 60. Irena Kowalewska z synem Arkadiuszem, most betonowy (kolejki wąskotorowej), widok w kierunku Józefowa. 
Z kolekcji Arkadiusza Kowalewskiego.

DAWNO TEMU W JÓZEFOWIE – Z ARCHIWUM C ATL
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BEZPIEC ZEŃST WO

Raport z działań straży miejskiej

Więcej interwencji 

W czwartek 6 marca odbyło się spo-
tkanie połączonych komisji Rady Mia-
sta Józefowa z udziałem szefów policji 
powiatowej oraz naszej, józefowskiej. 
Policję reprezentowali: zastępca ko-
mendanta powiatowego nadkomisarz 
Jakub Komorowski, komendat komi-
sariatu podkomisarz Grzegorz Mięsak 
oraz zastępca komendata nadkomi-
sarz Zbigniew Kościanek.

Jednym z tematów było wsparcie 
przez nasz samorząd zakupu dwóch 
nieoznakowanych radiowozów dla ko-
misariatu w Józefowie, gdyż te, któ-

re są na wyposażeniu, są już dość 
zużyte, a przez to awaryjne. Koszt 
dofinansowania ze strony miasta to 
160 000 zł, drugie tyle dokłada Ko-
menda Stołeczna Policji. Radni byli 
zgodni, że dla bezpieczeństwa w mie-
ście na odpowiednim poziomie takie 
wsparcie będzie zasadne. 

Postawa godna nie tylko pochwały
Dodatkowe 60 000 zł miałoby być 

przeznaczone na kwartalne nagro-
dy pieniężne dla wyróżniających się 
funkcjonariuszy pełniących służbę 

w naszym komisariacie. Przykładem 
może tu być rozbój na starszym mał-
żeństwie, do którego doszło pod koniec 
lutego na terenie Józefowa. Napast-
nicy przy użyciu gazu i paralizatora 
obezwładnili 70-letniego mężczyznę 
oraz jego żonę i zażądali wydania pie-
niędzy. Zostali jednak spłoszeni przez 
ich sąsiada i ukryli się w pobliskim le-
sie. Do ujęcia sprawców przyczynił się 
jeden z dzielnicowych naszego komi-
sariatu, któremu udało się rozpoznać 
jednego ze sprawców, co doprowadziło 
do ujęcia pozostałych. Taka postawa, 
zdaniem policjantów i radnych, zasłu-
guje na coś więcej niż tylko pochwałę. 

I na koniec rzecz prozaiczna. Jak 
ważny jest dostęp do Internetu chy-
ba nikogo przekonywać nie trzeba. 
Tymczasem józefowscy policjanci, 
poza siecią służbową, która blokuje 
wyjście na tzw. cywilne łącza, są tego 
„okna na świat” pozbawieni. Szansą 
na zmianę, byłoby dofinansowanie 
sprzętu umożliwiającego swobodne 
korzystanie z sieci kwotą 30 000 zł. 
Radni byli temu przychylni, choć jak 
podsumowała przewodnicząca Rady 
Miasta Anna Masik, decyzja zostanie 
podjęta w późniejszym okresie i trze-
ba znaleźć środki, które można będzie 
przeznaczyć na ten cel. WS

O ponad 30 interwencji więcej niż 
miesiąc wcześniej zanotowali funkcjo-
nariusze straży miejskiej w Józefowie 
w okresie od połowy stycznia do połowy 
lutego. Było ich w sumie 124. Podobnie 
jak poprzednio największa liczba wy-
jazdów związana była ze zwierzętami. 
Ponad połowa z 40 zgłoszeń dotyczyła 
tym razem zwierząt domowych. Z pię-
ciu odłowionych zwierząt trzy zostały 
przekazane właścicielom. Dwa, któ-
rych właścicieli nie udało się ustalić, 
trafiły do schroniska.

Ochrona środowiska i gospodaro-
wanie odpadami to drugie pod wzglę-
dem intensywności działania strażni-
ków. Miniony okres pokazał, że sezon 
grzewczy mamy jeszcze w pełni, a nie 
wszyscy dbają o czyste powietrze. 
W wyniku przeprowadzonych ośmiu 
kontroli palenisk, dwie osoby zostały 
ukarane mandatami karnymi. W jed-
nym przypadku skierowano wnio-
sek o ukaranie do Sądu Rejonowego 
w Otwocku.

Po raz kolejny przejazd kolejowy 

w Michalinie był w centrum uwagi 
operatorów miejskiego monitoringu.  
Z 13 sporządzonych i przekazanych 
policji nagrań aż sześć dotyczyło 
nieodpowiedzialnych zachowań kie-
rowców na tym właśnie przejeździe. 
W sumie w opisywanym okresie funk-
cjonariusze straży miejskiej w Józefo-
wie nałożyli 15 mandatów karnych na 
blisko 2000 zł. Z ulic naszego miasta 
usunięto też trzy porzucone pojazdy, 
a kolejnych pięć postępowań w spra-
wie wraków właśnie zostało wszczę-
tych. Niestety tego typu sprawy są 
dość długotrwałe i pracochłonne, 
więc strażnikom oprócz działań w te-
renie nie będzie brakowało też pracy 
biurowej.

WS

Lepsza kondycja policji 
Sytuacja kadrowa Komisariatu Policji w Józefowie, który wciąż działa „na 
godziny”, nieco się poprawiła. Obecny stan etatowy komisariatu zwiększył 
się z 17 do 21 funkcjonariuszy, ale do zapewnienia obsługi przez 24 go-
dziny brakuje jeszcze pięciu. Jednak problemy, z jakimi boryka się nasza 
policja, to nie tylko braki kadrowe.

Służba dyżurna Komisariatu Policji w Jó-
zefowie funkcjonuje w godz. 7.00–22.00
Po godz 22.00 obsługę zdarzeń zapew-
nia oficer dyżurny Komendy Powiato-
wej Policji w Otwocku tel. 47 72 41 900, 
47 724 12 13 lub operator numeru alar-
mowego 112.
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Pod koniec ubiegłego roku ruszyła 
kampania mająca na celu przeciw-
działanie dezinformacji. Jej patrona-
mi jest Ministerstwo Cyfryzacji oraz 
Naukowa i Akademicka Sieć Kompu-
terowa – Państwowy Instytut Badaw-
czy, w skrócie NASK. Spoty kampanii 
można zobaczyć w telewizji i mediach 
społecznościowych. Skupiają się na 
trzech aspektach „fake newsów” (fał-
szywych informacji), jakimi są:
– wywoływanie paniki i strachu,
– polaryzacja społeczna,
– podważanie zaufania do instytucji.

Pamiętajmy, że „dezinformacja to 
fałszywe lub wprowadzające w błąd 
treści. Mogą przybierać różne formy: 
postów, artykułów, komentarzy, fil-
mów czy nagrań audio”.

Fake czy news – sprawdzam!
W Internecie wśród przepisów 

i mądrych rad są również treści nie-
prawdziwe lub mylące. Aby je roz-
poznać i zweryfikować w kampanii 
stworzono hasło: SPRAWDZAM. „S” 
odpowiada za sensację (dezinforma-
cja charakteryzuje się dużym ładun-
kiem emocjonalnym, zastanów się 
czy jest on uzasadniony). „P” przy-
pomina – uwaga na prowokację (na 

forach społecznościowych nie da-
wajmy się sprowokować, starajmy 
się zachować rzeczowy ton dyskusji 
oraz nie ulegajmy emocjom). Litera 
„R” odpowiada za racjonalność (czy-
tając informacje w Internecie zasta-
nówmy się czy są racjonalne, zawie-
rają uzasadnione wnioski). „A” mówi 
o autorze treści (warto sprawdzić 
czy to prawdziwa, godna zaufania 
osoba czy organizacja). Litera „W” to 
wybiórczość (dezinformacja pomi-
ja kontekst oraz fragmenty danych 
kwestii, warto zatem sprawdzać źró-
dła czytanych informacji). „D” jest od 
dyskredytacji (widząc oczerniające 
kogoś, osobę czy grupę, treści warto 
zachować czujność oraz zgłosić treść 
jako obraźliwą). Litera „Z” mówi o za-
miarze (dezinformacja jest celowym 
działaniem, ma na celu wyrządzenie 
szkody publicznej lub osiągnięcie zy-
sku, widząc ja zastanów się, kto na 
niej korzysta). „A” jest od analizy 
(oddziałując na emocje ograniczamy 
możliwość odbiorcy do krytycznej 
analizy, warto zatem zachować spo-
kój i zweryfikować napotkaną treść 
z innymi źródłami). Ostatnia litera 
„M” ostrzega przed manipulacją (tre-
ści o tym charakterze zawierają nie-

pełne informacje, dobrane tak, aby 
udowadniać obraną przez ich autora 
tezę – warto więc sięgać do różnych 
źródeł).

Hasło SPRAWDZAM warto zapa-
miętać i używać podczas korzystania 
z Internetu, a już szczególnie w mo-
mencie, kiedy chcemy udostępnić ja-
kąś treść dalej, aby nie przyczyniać 
się do rozpowszechniania dezinfor-
macji.

Na stronie NASK znajdziemy także 
więcej informacji o tym:
• Czym jest i czemu służy dezinfor-

macja? 
• Jakie techniki wykorzystywane są 

w dezinformacji!
• Czym jest Clickbait
• Co to jest język emocjonalny, któ-

re sformułowania, które wywołują 
strach, oburzenie, gniew czy złość.

• Co oznacza cherry picking oraz de-
epfake i cheapfake

• Jak wpływają na nas nieprawdziwe 
treści? 
Do pobrania jest też przystępna 

publikacja „Jak rozmawiać z dziećmi 
i młodzieżą o dezinformacji?” 

Celem kampanii jest zbudowanie 
społecznej odporności na manipu-
lację oraz zachęcanie do aktywnego 
przeciwdziałania dezinformacji po-
przez unikanie rozpowszechniania 
niesprawdzonych treści, weryfikację 
źródeł informacji oraz zgłaszanie jej. 
W tym celu zostało stworzone miej-
sce, w którym można to zrobić. Miej-
sce to znajduje się na stronie interne-
towej NASK: nask.pl/dezinfo, a sam 
formularz zgłoszeniowy jest bardzo 
krótki i przejrzysty.

UR

Dezinformacji – stanowcze nie!

SPRAWDZAM
W świecie wirtualnym toczy się coraz większa część naszego życia. Zamawia-
my tam produkty, usługi, płacimy, rezerwujemy, rozmawiamy ze znajomymi 
oraz załatwiamy sprawy urzędowe. W sieci pozyskujemy też większość infor-
macji. Czy wszystkie są prawdziwe? Jak wychwycić dezinformację?

Trolle to użytkownicy zamieszczający prowokacyjne treści. Sprawdź jak i po co to robią. Odkryj techniki i mechanizmy związane z rozpowszechnianiem fałszywych 
treści z pomocą ekspertów z Ośrodka Analizy Dezinformacji Instytutu NASK.

BEZPIEC ZEŃST WO
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Usunięcie lub przycięcie drzew, 
które negatywnie oddziałują na są-
siadującą nieruchomość oraz stwa-
rzają zagrożenie dla tej nieruchomo-
ści, w tym dla mienia i osób tam się 
znajdujących, jest obowiązkiem wła-
ściciela posesji, z której wyrastają. 
Warto do tej kwestii podchodzić jako 
do inwestycji w dobre stosunki są-
siedzkie. Zwłaszcza że jest to ważna 
sfera naszego życia społecznego.

Gdy jest to „nasze" drzewo
Kodeks cywilny mówi, że „właści-

ciel nieruchomości powinien przy 
wykonywaniu swego prawa po-
wstrzymywać się od działań, które 
by zakłócały korzystanie z nierucho-
mości sąsiednich ponad przeciętną 
miarę, wynikającą ze społeczno-go-
spodarczego przeznaczenia nieru-
chomości i stosunków miejscowych”, 
a więc powinniśmy starać się, aby ro-
śliny do nas należące nie nachodziły 
na sąsiadującą posesję.

Jeżeli nasze drzewo sięga do ścian 
budynku sąsiada, trzeba uważać, by 
gałęzie lub korzenie nie zawilgociły 
i nie uszkodziły elewacji, bo sąsiad 
może się wtedy ubiegać o odszkodowa-
nie oraz usunięcie takiej roślinności.

A co kiedy drzewo jest „cudze"
W sytuacji, w której nie jesteśmy 

właścicielem drzewa, lecz osobą, na 
której teren nachodzą gałęzie lub 
korzenie z sąsiadującej posesji, war-
to wiedzieć o kilku kwestiach z tym 
związanych. Po pierwsze najlepiej za-
cząć od rozmowy z sąsiadem. Jest to 
zdecydowanie najszybsze rozwiąza-
nie problemu, a przy tym może zaosz-
czędzić nam nieprzyjemności.

Warto jednak przy tym pamiętać, 
że może być niezbędne udostępnienie 
naszego terenu np. w celu usunię-

cia gałęzi. Jeżeli 
jednak nie uda 
się dojść do po-
rozumienia, to 
korzenie z naszej 
posesji mamy 
prawo usunąć 
sa modz ie ln ie , 
bez wcześniejsze-
go informowania 
o tym właściciela 
rośliny.

Jeżeli zaś cho-
dzi o gałęzie, to 
najpierw powin-
niśmy zażądać od właściciela drzewa 
usunięcia ich w wyznaczonym ter-
minie, a po jego upływie można tego 
dokonać samodzielnie. Należy jednak 
uważać, aby nie okaleczyć drzewa 
i nie doprowadzić do jego obumarcia.

Wszystko z umiarem
Zgodnie z Ustawą o ochronie przy-

rody prace w obrębie korony drzewa 
nie mogą prowadzić do usunięcia 
gałęzi w wymiarze przekraczającym 
30% korony, która rozwinęła się w ca-
łym okresie rozwoju drzewa, chyba że 
mają na celu:
1) usunięcie gałęzi obumarłych lub 

nadłamanych,
2) utrzymanie uformowanego kształ-

tu korony drzewa,
3) wykonanie specjalistycznego za-

biegu w celu przywrócenia statyki 
drzewa.
Usunięcie gałęzi w wymiarze prze-

kraczającym 30% korony, która roz-
winęła się w całym okresie rozwoju 
drzewa, w celu innym niż powyżej, 
stanowi uszkodzenie drzewa. Nato-
miast usunięcie gałęzi w wymiarze 
przekraczającym 50% korony, która 
rozwinęła się w całym okresie rozwo-
ju drzewa, stanowi zniszczenie drze-

wa. Koszty przycięcia gałęzi czy ko-
rzeni roślin nachodzących na posesję 
ponosi jej właściciel.

Co spadnie na ziemię to nasze 
Ostatnią i chyba najciekawszą 

kwestią są owoce znajdujące się na 
gałęziach krzewów lub drzew owoco-
wych nachodzących na naszą pose-
sję. Zgodnie z prawem plony należą do 
właściciela rośliny. Jednakże dotyczy 
to wyłącznie owoców znajdujących się 
na roślinie, a więc zrywania ich. Po 
tym, jak spadną na naszą ziemię, mo-
żemy już po nie sięgnąć. 

UR

WARTO WIEDZIEĆ

Jak pielęgnować stosunki społeczne  
i rośliny przy granicy działki

Drzewo sąsiada
Rośliny stanowiące naturalną granicę posesji są częstym 
widokiem w polskim krajobrazie. Prawo nie reguluje 
kwestii odległości krzewów, bądź drzew od sąsiedniej 
posesji. Gałęzie i korzenie drzew potrafią więc stać się 
kwestią sporną między sąsiadami. Kto za nie odpowia-
da oraz co możemy zrobić, jeżeli stają się one dla nas 
uciążliwe?

Krzewy nadmiernie wyrastające na 
chodnik czy ulicę w ramach prac po-
rządkowych przycinają pracownicy  
Zakładu Obsugi Piękne Miasto, zaś dba-
łość o to, aby gałęzie nie stanowiły za-
grożenia dla linii energetycznych zgod-
nie z przepisami, należy do obowiązków 
dostawcy energii. 

Jeśli macie Państwo wątpliwości na 
ten temat, można je wyjaśniać kontak-
tując się z Referatem Zamówień Pu-
blicznych i Ochrony Środowiska – na 
pytania odpowie Michał Piętka pod nr 
tel. 22 779 00 54.
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Raport Światowej Organizacji 
Zdrowia (WHO) wskazał, że nadwa-
gę i otyłość odnotowano u 32% pol-
skich dzieci w wieku 7–9 lat. Jest to 
ósme miejsce wśród badanych krajów 
w Europie. Szacuje się, że każdego 
roku w naszym kraju będzie przyby-
wać 400 tys. dzieci z nadmierną masą 
ciała, w tym 80 tys. będzie chorowało 
na otyłość. Otyłość to nieprawidłowe, 
nadmierne nagromadzenie tkanki 
tłuszczowej w organizmie, stanowią-
ce zagrożenie dla zdrowia. Na liście 
Międzynarodowej Klasyfikacji Chorób 
(ICD-10) otyość klasyfikuje się jako 
jedną z chorób cywilizacyjnych.

Do otyłości u dzieci i młodzieży 
najbardziej przyczyniają się: słodzo-
ne napoje oraz posiłki typu fast-fo-
od, zbyt mała ilość warzyw i owoców 
w codziennej diecie, brak aktywno-
ści fizycznej oraz siedzący tryb życia. 
Analizy WHO wskazują, że 60% dnia 
młodzi ludzie spędzają w pozycji sie-
dzącej. W tym 80% piętnastoletnich 
chłopców i 70% dziewczynek przez co 
najmniej dwie godziny dziennie przed 
ekranem komputera lub tabletu.

Badania dowodzą, że większość 
(80%) młodych ludzi nie wyrasta 

z problemu otyłości, a czterech na pię-
ciu otyłych nastolatków będzie miało 
problemy z wagą w wieku dorosłym. 
Z otyłością często wiążą się schorzenia 
sercowo-naczyniowe, insulinoopor-
ność, cukrzyca typu 2, nadciśnienie 
tętnicze, problemy ze stawami, depre-
sja oraz zaburzenia hormonalne.

Jak zapobiegać występowaniu 
otyłości u dzieci? 

Najlepiej wprowadzając zdrowe na-
wyki do życia codziennego całej rodzi-
ny. Jedząc regularnie – cztery, pięć 
posiłków dziennie, w spokojnej atmos-
ferze (nie przy telewizorze). Zapewnia-
jąc różnorodne produkty spożywcze 
w diecie. Będąc aktywnym – upra-
wiając ulubione aktywności fizyczne, 
wybierając spacer lub rower zamiast 
samochodu. Nie używając słodkich 
produktów do regulacji emocji. Dba-
jąc o jakość i długość snu.

Jeżeli jednak dziecko już posia-
da nadwagę lub otyłość, to poza wy-
żej wymienionymi punktami może-
my wprowadzić nawyk rozmawiania 
z nim o tym, co jedliśmy w ciągu 
dnia. Możemy również poinformować 
nauczycieli i opiekunów o zasadach 

żywienia dziecka, prosząc o ich prze-
strzeganie. Warto również być w sta-
łym kontakcie z lekarzem, który roz-
poznał nadwagę lub otyłość. UR

SPORT I ZDROWIE

Otyłość obniża komfort życia i może skrócić je nawet o 10 lat 

Dbajmy o (wagę) dzieci
W Polsce nadmierną masę ciała ma 69% społeczeństwa. W tym około 9 mi-
lionów dorosłych i 3,5 miliona dzieci to osoby z otyłością, a 12,5 miliona 
dorosłych i milion dzieci boryka się z nadwagą.

Mammografia dla zdrowia 
Jeśli jesteś kobietą w wieku od 45 do 74 lat i w ciągu ostatnich 24 miesięcy nie wyko-
nywałaś mammografii, teraz możesz wykonać ją bezpłatnie! Zaproś na mammografię 
bliskie ci kobiety i wspólnie zadbajcie o profilaktykę raka piersi. Badanie refundowane 
jest przez Narodowy Fundusz Zdrowia, w ramach Programu Profilaktyki Raka Piersi. 

Badania wykonywane są w nowoczesnych w pełni cyfrowych mammografach, dzięki 
czemu są dokładne komfortowe i bezpieczne.

Badania odbędą się w środę 2 kwietnia 2025 roku w ośrodku zdrowia SPZOZ przy 
ul. Marii Skłodowskiej-Curie 5/7 w Józefowie. 

Należy umówić się telefonicznie pod numerem 42 254 64 14.

Aktywność fizyczna jest istotnym 
czynnikiem dbałości o zdrowie i prawi-
dłową masę ciała.

W Józefowie mieszkańcy w każdym 
wieku, w tym również dzieci, mogą 
korzystać z szerokiej oferty miejsc do 
uprawiania sportu i zabaw na świeżym 
powietrzu. Do dyspozycji są ogólnodo-
stępne boiska, siłownie pod chmurką, 
place zabaw czy od kilku lat cieszący 
się coraz większą popularnością pump-
track. Ponadto dzięki miejskim dota-
cjom uczniowie józefowskich szkół 
podstawowych raz w tygodniu mają 
zapewnione zajęcia na basenie.
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W NA SZ YM MIEŚCIE

Na grupie młodzi józefowianie 
mogą poznać swoich rówieśników, 
osoby dzielące z nimi pasje i zainte-
resowania. Mogą się spotykać, roz-
mawiać i wykazywać kreatywnością, 
mając pewność, że dobre pomysły 
zostaną zrealizowane. W ten sposób 
przyczynią się do poszerzenia oferty 
kulturalnej Miejskiego Ośrodka Kul-

tury i dostosowania jej do po-
trzeb młodzieży.

Grupa (na Facebooku oraz na 
Instagramie) wciąż się rozwija, 
a pierwsze inicjatywy zaczynają 
się już pojawiać. Premierowym 
przedsięwzięciem było jam ses-
sion, które 14 marca odbyło się 
w Willi Frankówce. Podczas tego 
wydarzenia każdy mógł pograć, 
pośpiewać, potańczyć lub posłu-
chać muzyki na żywo. To pierw-
sza, ale na pewno nie ostatnia 
młodzieżowa inicjatywa. Za-
praszamy więc do obserwowa-
nia tego, jak będzie się rozwijać 
działalność młodych józefowian.

Czekamy na Wasze głosy! 
Jeżeli masz 13–26 lat lub znasz 

kogoś w tym przedziale wieko-
wym, zapraszamy do dołączenia 
do naszej grupy i realizowania 
swoich pomysłów!

Działania młodzieży w MOK-u ko-
ordynuje od lutego nowa osoba Ula 
Rucińska pracująca na stanowisku 
specjalisty ds. współpracy z młodzie-
żą i animacji międzypokoleniowej. 
Zachęcamy do kontaktu z Ulą, kon-
takt znajdziecie na naszej stronie 
www.mokjozefow.pl. UR

Franciszek z ul. Piaskowej
Trenuję piłkę nożną w Józefovii, 

mamy zajęcia kilka razy w tygodniu, 
a w weekendy gramy mecze. Lubię 
to, ale fajnie byłoby mieć też inne 
opcje sportowe. Staram się regularnie 
chodzić na basen, to dobre uzupeł-
nienie treningów. Czasem też gramy 
z kolegami w kosza – najczęściej na 
boisku przy szkole nr 2. Kiedyś spo-
ro czasu spędzałem na skateparku, 
ale teraz już rzadko tam zaglądam 
– trochę z tego wyrosłem. Myślę, że 
w Józefowie przydałaby się jakaś 
klubowa drużyna w innym sporcie 
zespołowym, np. w koszykówce. Lu-
bię oglądać mecze Józefovii, ale chęt-
nie poszedłbym też zobaczyć na żywo 
rozgrywki innej dyscypliny. Mamy 
w mieście fajną halę, ale szkoda, że 

brakuje tam ligowych spotkań. Można 
byłoby to jakoś wykorzystać.

Lilianna z ul. Leśnej
Józefów jest spoko, ale nie powiem, 

żeby było tu jakieś szaleństwo pod 
względem atrakcji dla młodzieży. 
Moim ulubionym miejscem jest basen 
– naprawdę go polubiłam, ale niestety 
często jest tam tłoczno. Trzeba dobrze 
pokombinować, żeby trafić na luźniej-
szą godzinę, kiedy nie ma rezerwacji 
torów. Ale nie zdradzę, kiedy najle-
piej, bo zaraz zajmiecie! Wiele osób 
spotyka się przy fontannach albo nad 
Świdrem – wiem, że to brzmi mało 
kreatywnie, ale to miejsca, gdzie ła-
two wpaść na znajomych. Lepsze to 
niż siedzenie w domu. Zresztą latem 
Świder ma swój urok – można po-
siedzieć na ławkach lub poleżeć na 
plaży z książką. Kino? Jeśli już, to ra-
czej w Otwocku lub Warszawie. MOK 
w Józefowie mnie nie przekonał, nie 
kojarzę, żeby były tam jakieś wyjąt-
kowe seanse, które przyciągnęłyby 
młodzież. Może gdyby były bardziej 
różnorodne wydarzenia, np. nocne 
maratony filmowe albo seanse nowo-
ści, to byłoby inaczej.

Dominika z ul. Granicznej
Nie chcę zabrzmieć zbyt krytycz-

nie, ale licealiści i studenci w pod-
warszawskich miejscowościach mają 
trudniej. Czas pochłaniają nauka, do-
jazdy, praca – trudno znaleźć moment 
na aktywności w Józefowie. Gdy by-
łam w liceum, chciałam chodzić na za-
jęcia z rysunku, ale niestety nie było 
opcji dopasowanej do mojego grafiku 
– zajęcia odbywały się w godzinach, 
w których jeszcze byłam w Warsza-
wie, a w weekendy oferta była bar-
dziej skierowana do rodzin z dziećmi. 
A szkoda, bo z chęcią uczestniczyła-
bym w warsztatach plastycznych lub 
innych zajęciach artystycznych, ale 
niestety musiałam szukać takich moż-
liwości w stolicy. Mam wrażenie, że 
w Józefowie brakuje inicjatyw skiero-
wanych do młodzieży, która funkcjo-
nuje w nieco innym trybie niż dzieci. 
Może warto byłoby pomyśleć o klu-
bach dyskusyjnych, organizowanych 
wieczorami spotkaniach autorskich 
czy koncertach niszowych artystów? 
Wiele osób jeździ do Warszawy, bo 
tu po prostu brakuje wydarzeń, które 
przyciągnęłyby starszą młodzież.

Rozmawiał Kacper Onisk

Ludzie mówią…
Czy Józefów to miasto atrakcyjne dla 
młodzieży? Jak mogą tu kreatywnie 
spędzać czas licealiści i studenci, a co 
jeszcze można byłoby im zaofero-
wać? O to zapytaliśmy mieszkańców.

Grupa Młody Józefów zaprasza 

Przestrzeń 
dla młodych 
W ostatnim czasie z inicjatywy 
MOK-u powstała internetowa grupa 
dla młodych mieszkańców naszego 
miasta. Jej celem jest stworzenie 
swobodnej przestrzeni dla młodych 
osób (w wieku 13–26 lat) oraz 
ułatwienie im kontaktu z naszą 
józefowską placówką kultury.
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Destination Imagination jest jed-
nym z największych na świecie in-
terdyscyplinarnych programów edu-
kacyjnych dotyczących kreatywności 
– dla dzieci, młodzieży i studentów. 
Skupia się na rozwijaniu umiejętno-
ści STREAM (z ang. Science, Tech-
nology, Research, Engineering, Arts, 
Mathematics) i „kompetencji przyszło-
ści” takich jak m.in. praca zespołowa, 
kreatywność i pomysłowość, innowa-
cyjne i analityczne myślenie, elastycz-
ność i zdolność do rozwiązywania 
złożonych problemów, umiejętności 
przywódcze i odporność na stres. 
W Polsce projekt DI prowadzony jest 
od 2004 roku. 

Rezultaty wielomiesięcznej pracy
W każdym roku szkolnym powsta-

ją drużyny dzieci i młodzieży (w wie-
ku od 4 do 26 lat), które pracują 
pod opieką Trenerów Kreatywności 
DI. Drużyny DI działają w szkołach, 
przedszkolach, ośrodkach edukacji, 
domach kultury, bibliotekach i na 
uczelniach wyższych zarówno dużych 
miast, jak i małych miejscowości. 

Finałowym wydarzeniem polskiej 
edycji Programu DI jest marcowa 

Ogólnopolska Olimpiada Kreatyw-
ności, w trakcie której każda z dru-
żyn (4–7 uczestników) prezentuje 
– w formie przedstawienia na scenie 
– rozwiązanie wybranego złożonego 
wyzwania drużynowego, nad którym 
młodzi ludzie pracowali przez kilka 
miesięcy, a którego treść i warunki 
są jednakowe dla drużyn DI z całego 
świata. Są to wyzwania w następują-
cych ścieżkach tematycznych: tech-
nicznej, naukowej, konstrukcyjnej, 
improwizacyjnej, artystycznej i spo-
łecznej oraz wyzwanie „Wschodzą-
cych Gwiazd” dla przedszkolaków). 
Podczas olimpiady drużyna otrzymu-
je również do rozwiązania „Wyzwanie 
Na Już", którego treść poznaje dopie-
ro na miejscu. Rywalizacja między 
drużynami uzupełniona jest o ele-
ment wzajemnego wsparcia – pro-
gram Drużyn Bliźniaczych, którego 
celem jest jak najlepsza integracja 
uczestników, pozwalająca doświad-
czyć radości płynącej ze współpracy.

Z olimpiady w Józefowie 
na finały w USA 

W tym roku Ogólnopolska Olim-
piada Kreatywności Destination 

Imagination odbędzie się w naszym 
mieście! 55 drużyn, wraz z 60 trene-
rami z całej Polski zaprezentuje swo-
je rozwiązania Wyzwań, które oce-
niane będą przez Zespoły Ekspertów 
DI. Zdobywcy I miejsc i nagród spe-
cjalnych uzyskają prawo reprezento-
wania Polski na finałowej Światowej 
Olimpiadzie Kreatywności w USA, 
tzw. „Global Finals” (Kansas City, maj 
2025). W 2024 roku osiem najlep-
szych polskich drużyn uczestniczyło 
w finałach DI w Stanach Zjednoczo-
nych (wśród 650 drużyn z 27 krajów), 
zdobywając aż trzy złote medale.

Oprac. SAW 
Fot. Michał Dziurkowski

Serdecznie zapraszamy gości! 
Można przyjść i obejrzeć olimpijskie 
„zmagania”. W ciągu dnia odbędą się 
prezentacje drużyn, a późnym popo-
łudniem ogłoszenie wyników i rozda-
nie nagród - więcej informacji tutaj:  
www.kreatywnosc.pl/goscie (przez 
wzgląd na bezpieczeństwo dzieci ko-
nieczne jest zarejestrowanie się online).

Finał Olimpiady Kreatywności odbędzie się w Józefowie!

Moc kreatywności
Już 22 marca 2025 roku w Józefowie w Szkole Podstawowej nr 3 oraz hali 
ICSiR odbędzie się XVIII Ogólnopolska Olimpiada Kreatywności Destina-
tion Imagination (DI), w której weźmie udział 55 drużyn z całej Polski. 

W NA SZ YM MIEŚCIE

13PISMO SAMORZĄDOWE  
Nr 3 (371) Marzec 2025



POZNA JMY SIĘ

Firma istnieje niemal 100 lat. 
Jakie były jej początki?

Moja babcia, Anna Sterkowska, 
wdowa z czwórką dzieci, szukając źró-
dła utrzymania założyła pracownię 
modniarską w Warszawie. Wspierał ją 
jej syn, a mój ojciec Zygmunt. Mimo 
okupacji i trudnych lat powojennych 
udało się utrzymać firmę.

Do Józefowa trafiliśmy w latach 
dziewięćdziesiątych. Początkowo zna-
leźliśmy odpowiedni lokal dla pracow-
ni i sklepu w dawnym budynku pocz-
ty na rogu ulic Kopernika i 3 Maja. 
Obecnie nasza pracownia znajduje się 
w Józefowie przy Sadowej, a w Faleni-

cy jest nasz sklep firmowy. Ostatnio 
historią firmy zainteresował się prof. 
Tomasz Olejniczak z Akademii Koź-
mińskiego, który zbiera materiały do 
książki o pracowni Sterkowski.

To, że w firmie pracuje ponad 
30 osób świadczy o tym, że wasze 
wyroby znajdują wielu klientów...

Większość naszej produkcji znaj-
duje nabywców za granicą. Mimo wie-
lu trudności w minionych okresach 
naszej historii (braki w zaopatrzeniu 
w materiały i narzędzia oraz gnębie-
nie prywatnej inicjatywy przez wła-
dze PRL-u) udawało nam się – wraz 

z moim ojcem Zygmuntem Sterkow-
skim i bratem Jerzym, wypracowywać 
nowatorskie rozwiązania konstruk-
cyjne i technologiczne, które pozwoliły 
utrzymać się na rynku. Jako pierwsi 
w branży zastosowaliśmy wykroj-
niki i prasy do krojenia materiałów 
zamiast ręcznego wycinania nożycz-
kami elementów czapek. Wyprodu-
kowanie wysokiej jakości kapelusza 
czy czapki to ponad trzydzieści ope-
racji technologicznych i łączenie ze 
sobą wielu różnych materiałów. Dzię-
ki temu zachowują one swoją formę 
i wygląd przez lata, czym odróżniają 
się od taniej, masowej produkcji.

Józefowska kontynuacja rodzinnych tradycji rzemieślniczych 

Modysta, czapkarz, kapelusznik 
– czyli specjalista od nakryć głowy
Odpowiednio dobrane nakrycie głowy było niegdyś świadectwem nie tylko gustu, ale i statusu społecznego. 
Pracowni czapek i kapeluszy było w Warszawie i jej okolicach nawet 65, a dzisiaj pozostało zaledwie pięć. Jedna 
z nich działa w Józefowie – to pracownia czapek i kapeluszy Sterkowski, gdzie tradycje łączy się z nowymi tren-
dami, autorskimi technologiami i wzornictwem. Pan Marek Sterkowski kontynuuje działalność rodzinnej firmy 
założonej w 1926 roku w Warszawie przez jego babcię Annę Sterkowską.

15
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Proszę opowiedzieć o pańskim 
ojcu Zygmuncie Sterkowskim.

Był uczestnikiem Powstania War-
szawskiego, po którym został zesłany 
na roboty przymusowe do Niemiec. Po 
wojnie przywrócił działalność firmy, 
która już po dwóch latach zatrud-
niała 50 osób. Pracował również na 
rzecz rozwoju polskiego rzemiosła, 
przekazując swoją wiedzę w Klubie 
Postępu Technicznego oraz w cecho-
wych komisjach egzaminacyjnych. Na 
wniosek środowiska rzemieślniczego 
został odznaczony medalem Komisji 
Edukacji Narodowej.

Ma Pan Szablę Kilińskiego 
– to najwyższe odznaczenie 
rzemieślnicze.

Tak, również moją pracę dla roz-
woju rzemiosła doceniono. Dzieliłem 
się z innymi kolegami po fachu in-
nowacjami technologicznymi, które 

sprzyjały wzrostowi wydajności pracy 
i oszczędności materiałowej. Praco-
wałem również w cechowych komi-
sjach egzaminacyjnych. Złote odznaki 
im. Kilińskiego otrzymali również mój 
ojciec i brat Jerzy.

Zdarzyła nam się też kiedyś taką 
sytuacja, że odwiedziło nas trzech 
Chińczyków podających się za dzien-
nikarzy, którzy chcieli zobaczyć pro-
dukcję kapeluszy. Było dla nas jasne, 
że to raczej wywiad gospodarczy, co 
zresztą wkrótce się potwierdziło, kie-
dy zaproponowali nam joint venture 
na produkcję kapeluszy w Chinach. 
Nie podjęliśmy tego tematu ze względu 
na oczywistą dysproporcję naszych 
i ich możliwości finansowych.

Jaka była rola cechów 
rzemieślniczych?

Dawniej, aby legalnie wykonywać 
zawód trzeba było należeć do cechu. 

Dla przykładu do Cechu Krawców 
i Rzemiosł Włókienniczych w Warsza-
wie należało 3500 firm zatrudniają-
cych około 15 000 osób. To była siła. 
Kiedy Starszy Cechu szedł do jakie-
gokolwiek urzędu czy ministerstwa, 
to występował w imieniu większej 
liczby ludzi niż załoga FSO na Żera-
niu. Obecnie to ja stanowię „młodzież” 
wśród niewielu już członków mojego 
cechu, ale znaczenie tej instytucji nie 
jest już takie jak kiedyś.

Czy młodsze pokolenie rodu 
Sterkowskich przejmuje tradycje 
rodzinne prowadzenia firmy?

Z racji mojego przejścia na emery-
turę młodzi już od lat są w pełni zaan-
gażowani w działalność naszej firmy. 
To wspaniała dziewiątka, ale staramy 
się, aby również pozostali pracownicy 
czuli się u nas jak w rodzinie.

Tekst i foto: Jerzy Poliński 
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To wyjątkowy moment, gdy miesz-
kańcy mają realny wpływ na wybór 
najbardziej inspirujących ludzi, miejsc 
i inicjatyw w naszym regionie. Pod ho-
norowym patronatem Marszałka Wo-
jewództwa Mazowieckiego wspólnie 
tworzymy historię Mazowsza!

Głosujcie na swoich faworytów 
w kategoriach:
• Przedsiębiorczość – dla firm, które 

zmieniają lokalne społeczności.
• Sport – dla zawodników, trenerów 

i organizacji sportowych, które in-
spirują i rozwijają pasje.

• Kultura – dla artystów, animatorów 
i instytucji kształtujących tożsa-
mość Mazowsza.

• Turystyka – dla miejsc i inicjatyw, 
które przyciągają turystów i pro-
mują nasz region.

• Energia i Natura – dla projektów 
łączących rozwój z troską o środo-
wisko.

• Aktywność Społeczna – dla organi-
zacji i osób, które działają na rzecz 
innych.
Głosowanie będzie trwało do 

30 marca 2025 r., a odbywa się na 
stronie www.perlymazowsza.pl. 
Każdy głos ma znaczenie. Zdecydujcie 
kto zostanie uhonorowany tytułem 
„Perły Gminy”! 

Mieszkańców Józefowa szczególnie 
zachęcamy do udziału!

Pokażmy, ile wartościowych ini-
cjatyw kryje się w naszej okolicy.

Niech Wasz głos zdecyduje 
o  tym, kto zasługuje na miano Per-
ły Mazowsza!

Rozpoczynamy etap głosowania w 9. edycji plebiscytu

Głosujemy na  
„Perły Mazowsza”
W tym roku plebiscyt „Perły Mazowsza” zyskał nową odsłonę! Rozsze-
rzony został jego zasięg o nowe powiaty oraz wprowadzono dodatkowe 
kategorie, aby jeszcze lepiej docenić różnorodność i potencjał naszego 
regionu.

Wśród pretendentów do tytułu „Perły 
Mazowsza” z powiatu otwockiego nie mo-
gło zabraknąć przedstawicieli Józefowa.  
Są to: 
Damian Pazikowski – dietetyk sportowy 
oraz ultrakolarz – bohater naszej rozmo-
wy z cyklu Poznajmy się w JnŚ nr 4 (350) 
Kwiecień 2023 – nominowany w kategorii 
Perła Sportu 
Jacek Puchalski – aktywny organizator 
i instruktor zajęć i szkoleń dla młodzieży 
(narciarskich i snowboardowych, żeglar-
skich, windsurfingu) – nominowany w ka-
tegorii Perła Aktywności Społecznej
Przedszkole przyszłości w Józefowie – 
projekt nowoczesnego przedszkola z wy-
korzystaniem ekologicznych materiałów 
i technologii, sprzyjającemu rozwojowi 
dzieci w zgodzie z naturą – nominowany 
w kategorii Perła Energii I Natury.
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Spacer po „wiosce artystów”
Choć Anin leży w granicach Warszawy, to wciąż zachowuje swój letniskowy charakter. Miejscowość letniskowa za-
łożona na początku XX wieku przez hrabiego Branickiego na cześć jego żony Anny stała się przystanią dla artystów 
– mieszkał tu Julian Tuwim, wakacje spędzał ks. Jan Twardowski, a Andrzej Wajda realizował tu swój film. Wśród 
zabudowy można znaleźć zarówno elementy moderny, jak i tradycyjne świdermajery.

Józefów i Anin łączy kolejowa linia 
otwocka – wybór środka transportu 
jest oczywisty. Spacer zaczynamy na 
przystanku Warszawa Anin. Tuż obok 
po wschodniej stronie torów znajduje 
się parking P+R, skąd kierujemy się 
na IX Poprzeczną. Charakterystyczne 
nazewnictwo ulic Poprzecznych ma 
swoje korzenie w początkach XX wie-

ku, gdy ulice prostopadłe do głównej 
drogi (ul. Bronisława Czecha) ozna-
czano rzymskimi cyframi – podobnie 
jak na nowojorskim Manhattanie. Na 
mapie warszawskiego Anina znajdzie-
my dwanaście ulic o nazwie Poprzecz-
na, z kolei ulice prostopadłe do tzw. 
szosy nazywano alejami (np. aleja 
Parkowa, dzisiejsza ul. Rzeźbiarska). 

Gdy władze Warszawy w 1996 roku 
rozważały zmianę nazw na upamięt-
niające słynnych aktorów, mieszkań-
cy skutecznie oprotestowali tę ideę.

Zakopiański akcent
Idąc IX Poprzeczną dochodzimy 

do domu nr 1 – „Zakopianki”, wil-
li w rzadkim w okolicach Warszawy 
stylu zakopiańskim. Zaprojektowana 
przez Antoniego Stallę, twórcę pierw-
szej drewnianej kaplicy w Aninie, 
pełniła przed wojną funkcję szkoły 
powszechnej. Po przebudowie drew-
niane elewacje zastąpiono klinkiero-
wą cegłą, ale budynek nadal wyróżnia 
się na tle okolicy.

Kierujemy się dalej, przecinamy 
ul. Kajki i skręcamy w Niemodlińską. 
Pod numerem 36 znajduje się dom dr 
Aldony Kraus, w którym ks. Jan Twar-
dowski spędzał wakacje w ostatnich 
latach swego życia. Lubił siadywać na 
zielonej ławce w ogrodzie, a w Aninie 
napisał tomik „Jeszcze jedna litania”. 
Po jego śmierci w 2006 roku przy 
ogrodzeniu ustawiono pamiątkowy 
głaz przywieziony spod Stoczka War-
mińskiego.

Atomowe osiedle i dom Tuwima
Cofamy się Niemodlińską do IX Po-

przecznej i idziemy dalej, aż ulica 
przechodzi w Zambrowską. Po prawej 
stronie rozciąga się osiedle dwupię-
trowych bloków z lat 60., wybudo-
wane dla pracowników naukowych 
i technicznych Instytutu Badań Ją-
drowych w podotwockim Świerku. 
Warto przyjrzeć się modernistycznym 
detalom i nielicznym zachowanym 
mozaikom przy wejściach do klatek 
schodowych.

Podążamy Zambrowską do ul. Zo-
rzy i skręcamy w lewo. Pod nu-
merem 19 znajduje się dom, który 
w 1948 roku przyznano Julianowi 
Tuwimowi. Poeta, cierpiący na pro-
blemy zdrowotne, spędzał tu ciepłe 
miesiące z żoną Stefanią i adoptowa-
ną córką Ewą. W tym samym domu, 
lata później, rozegrała się mroczna 17
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historia – w 1992 roku zamordowano 
w nim byłego premiera Piotra Jaro-
szewicza i jego żonę.

Od wielkiego ekranu po ring
Znów idziemy w kierunku ul. Kaj-

ki, skręcamy w nią na północ, a na-
stępnie odbijamy na lewo w VI Po-
przeczną. Znajduje się tu budynek 
dawnego kina Wrzos, które powsta-
ło z inicjatywy ks. Piotra Pieniąż-
ka. W latach 1975–1978, na piętrze, 
mieszkał tu ks. Jerzy Popiełuszko, 
będąc wikariuszem anińskiej para-
fii. Dziś budynek pełni funkcję klubu 
sportów walki.

Kierujemy się w prawo i dociera-
my do ul. Rzeźbiarskiej 46, gdzie stoi 
kościół Matki Bożej Królowej Polski. 
Świątynię zaprojektował Zygmunt 
Stępiński, architekt znany z odbu-
dowy Mariensztatu i Nowego Światu, 
współautor trasy W-Z. Bryła kościoła 

z wysokim dachem i jeszcze wyższym 
metalowym krzyżem na froncie przy-
pomina namiot. Kościół, plebanię 
i dzwonnicę architekt ustawił wokół 
centralnego dziedzińca otwartego ar-
kadami na wschód. Warto zwrócić 
uwagę na witraże z lat 80.

Perełki drewnianej architektury
Idziemy do ulicy IV Poprzecznej, 

skręcamy w lewo, mijamy ul. Tra-
wiastą i docieramy do willi „Halina” 
z 1910 roku pod numerem 5. Pięknie 
odrestaurowana w kolorach kremu 
i czekolady zachwyca, począwszy od 
drewnianej furtki wraz z ogrodze-
niem ze sztachet, po bogato zdobione 
werandy. Obok niej stoją klasyczne 
świdermajery, choć w nieco gorszym 
stanie.

Wracamy do Trawiastej i skręca-
my w prawo. Po trzech przecznicach 
docieramy do willi „Snitkówka”, jed-

nej z najciekawszych budowli w stylu 
nadświdrzańskim. Zbudowana po I 
wojnie światowej, pierwotnie mia-
ła mieć spiczasty dach, ale carskie 
władze uznały, że ograniczałby pole 
widzenia artylerii. Willa przetrwała 
peerelowski kwaterunek, a w latach 
80. odzyskano ją i odrestaurowano, 
nadając jej nową kolorystykę – czar-
ne ściany wraz z zielonymi rynnami 
stworzyły ciekawe połączenie. Posia-
dłość stała się gwiazdą filmową – to 
tutaj kręcono sceny do „Kroniki wy-
padków miłosnych” Andrzeja Wajdy, 
a także wielu seriali i reklam.

Po obejrzeniu „Snitkówki” kieru-
jemy się na południe, by dotrzeć do 
stacji kolejowej, gdzie kończymy nasz 
spacer. Anin to miejsce pełne histo-
rii, architektonicznych perełek i arty-
stycznego ducha – warto tu wracać 
o każdej porze roku.

Tekst i foto: Kacper Onisk
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Lokalne historie
Wspólnie odkrywamy nieznane, przywracamy zapomniane, tworzymy bazę 
informacyjną dla tych, którzy dopiero za chwilę zainteresują się historią miasta. 

Spotkanie w lutym miało hasło 
przewodnie „Górki i Dębinka”. Było 
niezwykle wesołe za sprawą wnuczek 
Michała Daniela i Konstancji z Za-
lewskich, które ze swadą opowiadały 
o dziadkach i ich rolniczej działal-
ności. Michał urodzony w 1893 roku 
w Łukówcu miał okazję obserwować 
gospodarstwo owocowo-warzywne 
w Otwocku Wielkim, a kiedy wżenił 
się w ziemię na Dębince, zajął się rol-

nictwem na wysokim poziomie – miał 
sad, ogród i szklarnię, w której upra-
wiał nawet pomidory – wtedy była to 
rzadkość.

Rozmawialiśmy też o pułkowniku 
Stanisławie Kocu, o pięknym obiek-
cie architektonicznym o nazwie Ta-
hiti i o profesorze Stanisławie Dzia-
dulewiczu – prawniku, historyku 
i heraldyku. W opowieściach pojawi-
ły się nawet wątki lekko kryminalne 

oraz nowa hipoteza na temat źródła 
nazwy Józefowa.

Wspominano rodzinę Trzochów. 
Jak się okazuje bracia Trzoch, jeden 
woźnica, drugi sołtys w Świdrach 
Małych, stali się wiele lat temu boha-
terami książki edukacyjnej dla mło-
dzieży, wydanej w 1912 roku, której 
autorka opisuje pobyt na letnisku 
w Józefowie, ludzi, wędrówki po oko-
licach i przyrodę. Zajrzyjcie, to bar-
dzo ciekawy obraz naszego miasta 
ponad 100 lat temu: Dr. Zofia Jotey-
ko-Rudnicka, „Na łonie przyrody czy-
li pamiętnik Adasia”. Całość można 
znaleźć i ściągnąć ze strony Bibliote-
ki Narodowej (www.polona.pl).

Spotkanie marcowe ma przypo-
mniało o tutejszych rzemieślniczych 
tradycjach. Swoją obecność zadekla-
rowali panowie Zbigniew Sierpiński, 
Janusz Oklesiński i Kazimierz Ma-
linowski oraz Jerzy Poliński, który 
zgłębia i opisuje na łamach naszej ga-
zety historię józefowskiego rzemiosła.

Działamy razem – mieszkańcy, 
Miejski Ośrodek Kultury i Biblioteka 
Publiczna w Józefowie prowadząca 
archiwum społeczne.

Kolejne spotkanie zaplanowa-
ne jest na 10 kwietnia jak zwykle 
o godz. 17.30 w Willi Frankówce. 
Serdecznie zapraszamy do udziału.

LGD
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Ważne telefony: 
Burmistrz Marek Banaszek i Zastępca 
Burmistrza Piotr Gąszcz: 22 779 00 25
Biuro Obsługi Klienta Urzędu Miasta: 
22 779 00 00, fax 22 779 00 15
Przewodnicząca Rady Miasta Anna Masik: 
22 779 00 27
Straż Miejska w Józefowie:  
22 789 22 12, 513 188 882 – w dni robocze 
w godz. 7.00–22.00
Policja: tel. 22 789 21 07, dzielnicowi:  
st. asp. Tomasz Wasążnik tel. 600 997 472,  
dzielnicowy.jozefow2@ksp.policja.gov.pl 

mł. asp. Piotr Firląg tel. 600 997 484,  
dzielnicowy.jozefow3@ksp.policja.gov.pl 
st. sierż. Karol Rosa tel. 600 997 498,  
dzielnicowy.jozefow1@ksp.policja.gov.pl
Komisariat Policji w Józefowie jest czynny 
w godz. 7.00–22.00. Całodobowy kontakt 
z Komendą Powiatową Policji w Otwocku 
przy ul. Pułaskiego 7 A, tel. 47 72 41 900 
lub numer alarmowy 112
Zakład Obsługi Piękne Miasto 
tel. 22 612 13 37, dyrektor@zojozefow.pl
Zgłoszenia awarii oświetlenia ulicznego: 
662 248 734, awarie-elvot@o2.pl

Zgłoszenia awarii wodociągu, kanalizacji, 
oczyszczalni: Hydrosfera Józefów 
tel. 22 780 06 45, 669 251 804
Reklamacje w sprawie nieodebranych 
odpadów tel. 22 779 00 20
Referat Gospodarki Komunalnej Urzędu 
Miasta ul. Wyszyńskiego 1, tel. 22 779 00 55
Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów 
Komunalnych obok oczyszczalni 
przy ul. Jarosławskiej 35, czynny w środy 
w godz. 14.00–19.00 (przerwa 17.00–17.20) 
oraz w soboty w godz. 8.00–15.00 (przerwa 
11.00–11.20) – oprócz świąt.
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Z APOWIEDZI

MLKS Józefovia 
IV liga, grupa mazowiecka

W marcu Józefovia rozegra dwa 
mecze domowe w ramach rundy re-
wanżowej Syty Król IV ligi. W sobotę 
15 marca o godz. 14.00 zmierzy się 
z MKS Przasnysz, a dwa tygodnie 
później, 29 marca o tej samej porze 
podejmie warszawską ekipę KTS We-

szło. W następnym miesiącu józe-
fowianie również dwukrotnie będą 
podejmować ligowych rywali. W so-
botę 12 kwietnia o godz. 14.00 ekipa 
trenera Arkadiusza Grzyba zmierzy 
się u siebie z Ursusem Warszawa, 
a w sobotę 26 kwietnia także o 14.00 
z Pilicą Białobrzegi. Wszystkie wy-
mienione spotkania zostaną rozegra-
ne na stadionie Miejskich Terenów 
Sportowo-Rekreacyjnych im. Armii 
Krajowej.

Klasa A, grupa Warszawa II

Rezerwy, które zimowały na po-
zycji wicelidera, w sobotę 5 kwietnia 
w samo południe zmierzą się w der-
bach linii otwockiej z PKS Radość. 
Innym stołecznym zespołem, który 
zawita na Dolną, będzie Drukarz II 
Warszawa. To starcie zaplanowano na 
piątek 18 kwietnia o godz. 17.30. Oba 
mecze zostaną rozegrane na stadionie 
Miejskich Terenów Sportowo-Rekre-
acyjnych im. Armii Krajowej. KO

Integracyjne Centrum Sportu i Rekreacji
• 27 i 28 marca przy ulicy Długiej 

44 odbędzie się edycja wiosenna 
XXIII Zawodów Pływackich Szkół 
Podstawowych o Puchar Burmi-
strza Józefowa.

• 5 kwietnia w hali ICSiR rozegra-
ny zostanie Charytatywny Turniej 
Siatkarski #GramyDlaFilipa. 12 

drużyn zawalczy o zwycięstwo, 
jednocześnie wspierając miesz-
kańca Józefowa – 16-letniego Fi-
lipa (https://www.siepomaga.pl/
filip-antoszkiewicz).

• Wielkanoc – zapraszamy na pły-
walnię przy ulicy Długiej 44 – go-
dziny otwarcia:

– Wielka Sobota (19.04) – 6.00–12.00,
– Niedziela Wielkanocna (20.04) – 

nieczynne,
– Poniedziałek Wielkanocny (21.04) 

– „Lany Poniedziałek na basenie” – 
12.00–18.00 (bezpłatne, godzinne 
wejścia dla mieszkańców Józefowa).

Już 1 kwietnia na boisku ze sztucz-
ną nawierzchnią przy Integracyjnym 
Centrum Sportu i Rekreacji ruszy 
runda rewanżowa Józefowskiej Ligi 
Szóstek Piłkarskich. W pierwszym 
meczu o godz. 19.20 ekipa FC Po Na-
lewce zmierzy się z liderem tabeli Me-
dellin. 

Z harmonogramem kolejnych gier, 
tabelą, statystykami oraz wieloma 

innymi informacjami można zapo-
znać się odwiedzając nową stronę 
internetową rozgrywek www.jlsp.pl, 
która na początku marca powstała 
w dużej mierze dzięki dofinansowa-
niu z budżetu miasta Józefowa. Na 
stronie ponadto odnajdziemy zakład-
kę Puchar Burmistrza – zostanie ona 
uzupełniona zespołami, gdy usta-
lony zostanie termin tego turnieju. 

Najprawdopodobniej będzie to jedna 
z czerwcowych sobót.

Po przerwie wakacyjnej natomiast 
liga ma zostać rozszerzona z 10 do 12 
zespołów. Chętnym do zgłoszenia swo-
ich drużyn wszelkich informacji udzie-
li prezes fundacji LOC.GLOB.ART 
Grzegorz Jarosiewicz (tel. 502 120 879, 
e-mail: loc.glob.art@op.pl).

MP

Józefowska Liga Szóstek Piłkarskich
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Z APOWIEDZI

Towarzystwo 
Przyjaciół 
Józefowa 
Czwartki z TPJ. Zapraszamy człon-
ków i sympatyków TPJ!
• 22 marca (sobota) – koncert „Imie-

niny Miasta Józefowa”.
• 27 marca (czwartek z TPJ) – Józe-

fowskie historie – 95. rocznica po-
wstania Towarzystwa Miłośników 
Józefowa. Prowadzenie Robert Le-

wandowski oraz zaproszeni goście. 
Miejsce: Willa Frankówka w godz. 
18.00–20.00.

• 3 kwietnia (czwartek z TPJ) – Fe-
stiwal tulipanów – spotkanie po-
święcone programowi wycieczki do 
Holandii, której głównym akcentem 
będą oczywiście ogrody Keukenhof. 
Prezentowane miejsca: Arnhem-
-Oosterbeek – Cmentarz Spado-
chroniarzy Market Garden; Delft – 
Royal Delft Museum, rejs kanałami 
Delft; Madurodam – park miniatur; 
Keukenhof – ogrody kwiatowe; Am-
sterdam – rejs statkiem, Bloemen-
markt; Zaanse Schans – skansen 
i muzeum. Prowadzenie Robert Le-
wandowski i przedstawiciel biura 
podróży Pitur. Miejsce: Willa Fran-

kówka w godz. 18.00–20.00.
• 8 kwietnia (wtorek) – ostatnie 

przed Wielkanocą otwarte spotka-
nie zarządu TPJ.

• 13–20 kwietnia – przerwa świą-
teczna – Wielki Tydzień.

• 23–27 kwietnia – wycieczka do 
Holandii. Zapisy i kontakt pod nr 
tel. 605 035 774.

• 29 kwietnia (wtorek) – zebranie za-
rządu TPJ.
Biuro TPJ czynne jest we wtor-

ki w godz. 14.00–15.30, DNiS Wil-
la Frankówka, ul. Kard. Wyszyń-
skiego 2, Józefów, tel. 605 035 774,  
roblewandowski@wp.pl, 
www.facebook.com/TowarzystwoPrzy-
jaciolJozefowa/

RozGRYwki w Hydroforni
Zapraszamy na granie offline. Spotykamy się trzy razy 

w miesiącu. Przyjść może każdy, są to otwarte spotkania 
w Hydroforni – placówce MOK-u w centrum Józefowa (na 
tyłach UM). Gramy w to co mamy, czyli jeśli chcecie coś przy-
nieść i zaproponować rozgrywkę, to nie wahajcie się!

Każde spotkanie jest okazją, by poznać coś nowego – plan-
szówki, gry RPG, w przyszłości być może gry bitewne i karcia-
ne. Regularne spotkania przy wspólnej rozrywce to doskonała 
okazja do nawiązywania nowych znajomości i integracji na-
szej społeczności.

Terminy najbliższych spotkań: w marcu – czwartki – 20, 
27 i sobota – 22, a w kwietniu – czwartki – 3, 10, 17, 24 oraz 
soboty – 5, 26. 

Zapraszamy o godz. 18.30!

Festiwal Otwarte Ogrody 2025 
Rozpoczynają się przygotowania do 

XV edycji Festiwalu Otwarte Ogrody. 
W Józefowie będzie się on odbywał 
w dniach od 6 do 8 czerwca. Tematy-
kę spotkań i wydarzeń w swoich ogro-
dach wybierać można według wła-
snych pomysłów, gustów i możliwości. 
Tradycją festiwalu jest podawanie pa-
tronów danego roku. O kim szczegól-
nie należy pamiętać w 2025 roku?
– 25. rocznica śmierci ks. prof. Józefa 

Tischnera
– 80. rocznica śmierci Marii Pawli-

kowskiej-Jasnorzewskiej

– 100. rocznica śmierci laureata Lite-
rackiej Nagrody Nobla z 1924 roku 
– Władysława Stanisława Reymonta

– 100. rocznica urodzin Wojciecha Je-
rzego Hasa

– 100. rocznica śmierci Stefana Że-
romskiego

– 130. rocznica urodzin Antoniego 
Słonimskiego

– 160. rocznica urodzin i 85. rocznica 
śmierci Olgi Boznańskiej

– 140. rocznica urodzin generała Ka-
zimierza Sosnkowskiego

– 100. rocznica urodzin Franciszka 

Duszeńki
– 1000-lecie koronacji dwóch pierw-

szych królów Polski – Bolesława 
Chrobrego i Mieszka II Lamberta
Ponadto rok 2025 ogłoszony został 

Europejskim Rokiem Obywatelstwa 
Cyfrowego.

Organizator i koordynator: Miejski 
Ośrodek Kultury. Współorganizato-
rzy, partnerzy: mieszkańcy miasta, 
stowarzyszenia, fundacje, instytucje, 
artyści, twórcy, lokalny biznes. 

Zachęcamy do udziału w tym wy-
darzeniu. Zgłoszenia można skła-
dać do 20 marca za pomocą pisem-
nego, podpisanego formularza MOK 
– można wysyłać skany.
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REPERTUAR MIEJSKIEGO OŚRODKA KULTURY W JÓZEFOWIE

czw.

pon.

W I Ę C E J :  W W W . M O K J O Z E F O W . P L

czw.

sob.

sob.

pt.

nd.

pon.

pt.

sob.

nd.

Projekt „Modernizacja i renowacja budynku przy ul. Kard. Wyszyńskiego 2 w Józefowie mająca na
celu dostosowanie obiektu do nowych funkcji  Domu Nauki i Sztuki współfinansowany przez

Unię Europejską ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego.

kasa czynna pon.-pt. w godz. 14-18
oraz w weekendy na godzinę

przed planowanym wydarzeniem
 tel.: 22 7892026, kom. 531 205 279

Miejski Ośrodek Kultury w Józefowie
ul. Kard. Wyszyńskiego 1
DNiS/Willa Frankówka
ul. Kard. Wyszyńskiego 2
05-420 Józefów

Kukaj Kukawko, fot. E. Laskowska

Futuropolis

Olaf Lubaszenko, fot. Agve Studio

Sandhya Udupa

Ania Karolska

Wielkanocna Frankówka

brak biletów 


